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فراســــــو
ترکیه: 

یونان از ادعاهای زیاده خواهانه 
دست بردارد

مدیر ارتباطات دفتر ریاست جمهوری ترکیه تاکید کرد، 
یونان باید از ادعاهای زیاده خواهانه خود دست بردارد و راه هایی 
برای سود بردن از منابع منطقه ای به همراه ترکیه پیدا کند. 
به گزارش خبرگزاری آناتولی، فخرالدین آلتون، مدیر ارتباطات 
دفتر ریاست جمهوری ترکیه به روزنامه دولتی »کاتیمرینی« 
در یونان گفت: ترکیه خواستار روابط خوب با همه همسایگان 
از جمله یونان است و توقع همین رفتار را از آنها دارد. وی افزود: 
آنکارا مسئول تنش ها میان ترکیه و یونان نیست. تعدادی از 
سیاستمداران یونان و قبرس یونانی نشین درخواست های 
زیاده خواهانه ای را مطرح می کنند که حقوق ترکیه و قبرس 
ترکیه نشین را نادیده می گیرند و همسو با قوانین بین المللی 
نیستند. آلتون تصریح کرد: آنها این مطالبات زیاده خواهانه 
را به گونه ای به مردم یونان ارائه کرده اند که گویی حقوق 
مشروع آنها هستند. وی گفت: آنچه ترکیه در واکنش به این 
مطالبات زیاده خواهانه انجام می دهد، تنها دفاع از حقوق 
خود در دریای اژه و شرق مدیترانه است. متاسفانه به مردم 
یونان درباره ترکیه اطلاعات غلط داده شده و ذهن آنها نسبت 
به ما مسموم شده است. آلتون افزود: ترکیه انتظار دارد یونان 
از ادعاهای زیاده خواهانه خود دست بردارد و راه هایی برای 
استفاده از منابع منطقه ای به همراه ترکیه پیدا کند. یونان 
ادعاهای زیاده خواهانه ای در رابطه با مرز قلمرو دریایی بر 
مبنای جزایر کوچکی که در چند کیلومتری سواحل ترکیه قرار 
دارند، مطرح کرده است. آنکارا برای کاهش تنش ها خواستار 
گفت وگو و مذاکره شده تا تشریک عادلانه منابع این منطقه 
را تضمین کنند. آلتون بار دیگر تاکید کرد: ترکیه موافق یک 
راه حل مسالمت آمیز از طریق مذاکره برای تمامی مشکلات 
منطقه ای است که مربوط  به خودش باشد و این موضعش 
برای مساله قبرس نیز صدق می کند. وی گفت: قبرس 
ترک نشین در سال ۲۰۰۴ میلادی به نفع برنامه اتحاد مجدد 
قبرس رای داد؛ اما هنگامی که اتحادیه اروپا عضویت قبرس 
یونانی نشین در این بلوک را تایید کرد، احتمال همزیستی 
قبرس ترکیه نشین و یونانی نشین در یک کشور واحد از 
بین رفت. این مقام افزود: قبرس ترک نشین حسن نیت خود 
را نشان داد اما این حسن نیت نیز حدی دارد. در حال حاضر 
همه شاهد هستند که زندگی برای ساکنین قبرس ترک نشین 
و قبرس یونانی نشین زیر یک سقف ممکن نیست. در نتیجه 
واقع بینانه ترین راه حل یک راه حل دو کشوری است که براساس 
آن ساکنین قبرس ترک  نشین و قبرس یونانی نشین از حقوق 
برابر برخوردار باشند. آلتون در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: در رابطه با تبدیل موزه ایاصوفیه به مسجد نیز 
سوء تفاهم هایی وجود دارد. این حقیقت که تغییر وضعیت 
ایاصوفیه به یک مسجد با حکم دادگاه و نه با تصمیم دولت 
صورت گرفت، ویژگی هایش را به عنوان میراث مشترک بشریت 
تغییر نمی دهد. در نهایت این یک موضوع داخلی برای ترکیه 
است. در رابطه با کودتای نافرجام ۲۰۱۶ میلادی در ترکیه، 
آلتون این سوال را مطرح کرد که اگر هواپیماهای یونانی آتن را 
بمباران می کردند و تانک ها در خیابان ها از روی خودروها عبور 
می کردند ، چه احساسی داشتید؟ وی گفت: یونان به جای آنکه 
کودتاچیانی که پس از کودتای نافرجام  ۲۰۱۶ به این کشور فرار 
کرده بودند را به ترکیه باز گرداند، به آنها پناهندگی سیاسی 
داد. ما از یونان که خودش نیز در گذشته از کودتاها رنج برده 
است انتظار داشتیم تا رفتار متفاوتی نشان دهد. ترکیه واقعا 
از سیاست یونان پس از کودتای ۲۰۱۶ میلادی ناراحت شده 
است. آلتون درخصوص روابط ترکیه و آمریکا گفت: موضوعاتی 
از جمله گروه های تروریستی سازمان گولن و حزب کارگران 
کردستان ترکیه؛ یگان های مدافع خلق وجود دارند که این 
دو کشور بر سر آنها با یکدیگر اختلاف نظر دارند اما در کل 
تمرکز بر حوزه هایی که در آنها امکان همکاری وجود دارد، 
مهم است. اقداماتی که ما به طور مشترک در افغانستان انجام 
خواهیم داد، نمونه خوبی از این موضوع است. وی همچنین 
به موضوع بحران آوارگان  و پناهجویان پرداخت و تاکید کرد: به 
خاطر نبود استراتژی از سوی اتحادیه اروپا، مهاجرت بی رویه 
و غیرمعمول به یک بحران تبدیل شده است. اتحادیه اروپا 
به تعهدات خود توافق ترکیه- اتحادیه اروپا عمل نکرده و 
ترکیه نمی تواند مسئولیت های خود را به تنهایی انجام دهد. 
آلتون افزود: ترکیه در رابطه با آوارگان خیلی بیشتر از تعهد و 
مسئولیتش انجام داده است. ترکیه با ایجاد مکان هایی امن 
در شمال سوریه در نتیجه عملیات موفقیت آمیز علیه گروه 
تروریستی داعش، از سیل وسیع مهاجران به اروپا جلوگیری 
کرده است. وی تاکید کرد: مشکلات ساختاری را نمی توان از 
طریق راه حل های موقت تسکین دهنده، حل کرد. اتحادیه 
اروپا باید حمایت بیشتری از ترکیه داشته باشد. ترکیه قوی 

یعنی اروپای قوی.

 بحران کرونا در هند 
و تاثیر آن بر اقتصاد جهانی

گزارش های خبری نشان می دهد شیوع ویروس 
کرونا در هند که تاکنون شمار فراوانی از مردم 
این کشور را به کام مرگ کشانده است، از نظر 
اقتصادی نیز خساراتی را به همراه داشته است و 
به زعم کارشناسان می تواند بر اقتصاد جهانی نیز 
تاثیر منفی داشته باشد. به نوشته پایگاه خبری 
»اکونومیست«، کرونا اقتصاد هند را نیز ویروسی 
کرده با این تفاوت که نشانه های این بیماری 
ویروسی اقتصادی کمی عجیب و غریب است. در 
این گزارش آمده است: شاید عوارض ناشی از ابتلا 
 به ویروس کرونا در انسان پس از چند هفته بهبود 
یابد، ولی تاثیرات ناشی از ویروس کرونا بر اقتصاد 
هند طولانی مدت خواهد بود و نوعی »کووید 
مزمن« به شمار می آید. بر اساس این گزارش، 
اقتصاد هند آسیب شدیدی را از کرونا متحمل 
شده است. آمارهای وزارت بهداشت جهانی حاکی 
است تا کنون بیش از ۳۱ میلیون و ۱۴۳ هزار تن در 
هند به کرونا مبتلا شده اند که از این تعداد حدود 
۴۱۴هزار و ۱۴۱ تن جان باخته اند. «رشاتودی« 
در اردیبهشت ماه سال جاری در گزارشی نوشته 
بود اقتصاددانان با تجدید نظر در باره تخمین رشد 
اقتصادی هند هشدار داده اند که گسترش موج 
جدید ویروس کرونا باعث کوچک شدن اقتصاد هند 
می شود که هنوز ار تبعات اقتصادی  رکود ناشی از 
همه گیری سال گذشته رها نشده است. گفتنی است 
در شرایطی که اقتصادهای بزرگ جهانی مشکلات 
ناشی از کرونا را پشت سر گذاشته اند و در حال 
ترمیم اقتصاد خود هستند؛ هند این روزها همچنان 
درگیر مبارزه با ویروس مهلک کووید۱۹ است. در 
حال حاضر هند علاوه بر مبارزه با تبعات اقتصادی 
ناشی از کرونا مانند افزایش نرخ بیکاری و کاهش 
سرمایه گذاری در این کشور روبه رو شده است. 
پایگاه خبری »راشا تودی« پیش تر در گزارشی 
اعلام کرده بود اعمال محدودیت های ناشی از 
افزایش شمار مبتلایان به کرونا در هند به بسیاری 
صنایع در جهان از جمله دریانوردی، داروسازی، 
منسوجات و خدمات مالی صدمه وارد خواهد 
ساخت. برپایه این گزارش، افزایش شمار مبتلایان 
به ویروس کرونا و شیوع نوع دلتای این بیماری 
مانع بهبود اقتصادی در هند شده است و می تواند 
به بسیاری از بخش های حساس برای اقتصاد جهان 
هم آسیب وارد سازد. در حال حاضر بخش های مهم 
صنعتی در جهان از جمله  خدمات مالی، حمل و نقل 
جهانی، پوشاک، داروسازی و بسیاری صنایع به 
سبب اعمال محدودیت های ناشی از کرونا در هند با 
اختلال روبه رو شده اند. بر اساس اعلام دبیرکل اتاق 
بین المللی کشتیرانی، افزایش شمار مبتلایان در 
هند سبب کاهش شمار دریانوردان شده است زیرا 
دست کم ۲۰۰هزار نفر از ۱/7میلیون نفر ملوان در 

سراسر دنیا از کشور هند هستند.
  افزایش ریسک اقتصادی

به گفته بانک جهانی، بحران کرونا، ریسک های 
موجود در چشم انداز اقتصادی هند را افزایش داده 
است. تخمین های اولیه بانک جهانی و آژانس های 
اقتصادی برای رشد اقتصادی هند در سال مالی 
۲۰۲۱ کمترین سطح آن از زمان آزادسازی اقتصاد 
هند در سال ۱۹۹۰ بود، اما پس از اعلام بسته 
اقتصادی از سوی دولت هند، برآوردهای رشد 
اقتصادی هند حتی بیشتر کاهش یافت که این 
نشانگر رکود شدید اقتصادی این کشور بود. شرکت 
تحلیل اقتصادی »کریسیل« هند نیز اعلام کرده 
است که هند با بدترین رکود اقتصادی از زمان 
استقلال خود مواجه شده است.  بانک مرکزی 
هند در گزارش خود از کاهش ۴۰درصدی در رشد 
اقتصادی هند در سه ماه اول سال مالی ۲۰۲۱ خبر 
داده است. اکنون سوال اینجاست مقامات هند تا چه 
میزان می توانند از تبعات اقتصادی ناشی از ویروس 
کرونا بر اقتصاد خود و تاثیرات مخرب آن بر اقتصاد 
کل جهان بکاهند؟ امید آن می رود با واکسیناسیون 
هرچه سریع تر و اعمال فاصله اجتماعی، هند بتواند 
بر این ویروس مهلک فایق آید و اقتصاد خود را 

رونق بخشد.

پایان مرحله دوم آبگیری 
سدالنهضه

یک منبع در وزارت امور آبی اتیوپی از پایان مرحله 
دوم عملیات آبگیری سد النهضه خبر داد. به گزارش 
المیادین، اتیوپی خبر از پایان مرحله دوم آبگیری 
سدالنهضه داده است. بر اساس این گزارش، یک 
منبع در وزارت امور آبی اتیوپی از پایان مرحله دوم 
عملیات آبگیری سد النهضه خبر داد و تاکید کرد: 
مرحله دوم آبگیری سد بدون اینکه نیازی به بستن 
دریچه های سد باشد در مرحله نهایی خود قرار 
دارد. پایان مرحله دوم آبگیری سد النهضه در حالی 
اعلام می شود که نمایندگان پارلمان مصر از دخالت 
تل آویو در مناقشه آبی میان اتیوپی، سودان و مصر 
پرده برداشته اند. مصطفی بکری چهره رسانه ای و 
نماینده پارلمان مصر سه روز پیش فاش کرد بحران 
سد النهضه یک بحران سیاسی است که با هدف انتقال 
آب رود نیل به رژیم صهیونیستی شکل گرفته است. 
هشدارهای مصر و سودان به اتیوپی نسبت به آبگیری 
سد النهضه به سمت تهدید نظامی پیش رفته است؛ 
به گونه ای که اخیراً منابع مصری به نقل از عبدالفتاح 
السیسی رئیس جمهوری مصر نوشتند که امنیت 
ملی این کشور خط قرمز بوده و هیچ کس نمی تواند 
از آن عبور کند. دولت اتیوپی پنجم ژوئیه اعلام کرد 
دومین مرحله از آبگیری سد النهضه را آغاز کرده 
است؛ اقدامی که مصر، آن را تحولی خطرناک اعلام 
کرده است. مصر در تأمین ۹۰ درصد از آب شرب خود 
به رود نیل وابسته است و هرگونه کاهش سهم آبی این 
کشور از نیل، آثار اجتماعی و اقتصادی ویرانگری بر 
مصر خواهد داشت، این در حالی است که آدیس آبابا 
بر این باور است که سد النهضه با سرمایه گذاری 
۴/۶میلیارد دلاری در تبدیل شدن این کشور به قطب 
انرژی منطقه مؤثر است و می تواند علاوه بر درآمدزایی 
منجر به فقرزدایی در این کشور شود. در این میان، 
اختلافات سه کشور بر سر مقدار آب رهاسازی شده 
از سوی اتیوپی در صورت بروز کم آبی متمرکز است. 

بازگشت آرامش به خیابان های کوبا 
پس از چند روز درگیری 

یک خبرگزاری روس نوشت، پس از چند روز اعتراضات و درگیری 
در کوبا، آرامش به این کشور بازگشته و فعالیت های تجاری طبق 
استانداردهای مربوط به کرونا کار خود را از سر گرفته اند. خبرگزاری 
روسی »تاس« نوشت، پس از چند روز فضای متشنج در کوبا، آرامش 
به خیابان های این شهر بازگشته است. تاس نوشت، در حال حاضر 
شبکه اینترنت تلفن همراه در کوبا بدون اختلال خاصی فعال است 
و شبکه های اجتماعی قابل دسترسی هستند. این خبرگزاری افزود، 
با این حال گشت های پلیس در نواحی مرکزی »هاوانا« پایتخت کوبا 
در حال تردد هستند تا امنیت شهر را تضمین کنند. تاس در ادامه 
نوشت، فروشگاه های پایتخت کوبا با رعایت استانداردهای مربوط 
به شیوع کرونا کار خود را از سر گرفته اند و رستوران ها نیز به صورت 
بیرون بر فعالیت دارند. چند روز پیش اعتراض های گسترده ای در 
هشت شهر کوبا از جمله »هاوانا« پایتخت این کشورعلیه سیاست های 
دولت برگزار شد و معترضان به وضعیت معیشتی خود اعتراض کردند. 
به رغم تلاش های گسترده آمریکایی ها برای ریختن هیزم به آتش این 
نا آرامی ها و مداخله در امور داخلی کوبا، هزاران کوبایی در میدان »لا 
پیراگوا« در شهر هاوانا گرد هم آمدند تا حمایت خود را از سران انقلاب 
کوبا نشان دهند و بر تبلیغات آمریکا در زمینه بی کفایتی دولت کوبا 
خط بطلان بکشند. ایالات متحده آمریکا از زمان انقلاب سال ۱۹۵۹ 
کوبا به رهبری »فیدل کاسترو« و »ارنستو چه گوارا«، محاصره این 
کشور و اعمال انواع فشارهای اقتصادی و تهدید نظامی را در دستور 
کار قرار داده است. توافق دو کشور در دوره »باراک اوباما« رئیس 
جمهور اسبق آمریکا برای عادی سازی روابط هم به رغم کاستن از 
شدت خصومت واشنگتن با هاوانا، سبب لغو محاصره کوبا نشد. با روی 
کار آمدن »دونالد ترامپ« رئیس جمهور سابق آمریکا در سال ۲۰۱7، 
او به توافق دولت اوباما با کوبا پشت کرد و دشمنی های آمریکا علیه 

کوبا را شدت بخشید.

گــــزارش

خبــــــر

a r m a n m e l i . i r

فراســـــــو

کوتـــــاه

سخنگوی کاخ کرملین بدون تایید یا تکذیب کردن گزارش ها 
درباره پیشنهاد مسکو به واشنگتن برای استفاده از پایگاه های این 
کشور در تاجیکستان و قرقیزستان، گفت رؤسای جمهور روسیه 
و آمریکا درباره تحولات افغانستان رایزنی کردند. »دیمیتری 
پسکوف« سخنگوی ریاست جمهوری روسیه از گفت وگوی 
»ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور این کشور با »جو بایدن« همتای 
آمریکایی خود درباره افغانستان خبر داد. پسکوف طی نشست 
خبری در کرملین گفت: »رئیس جمهور پوتین در جریان نشست 
ژنو با رئیس جمهور بایدن، درباره افزایش بی ثباتی و ناآرامی ها در 

افغانستان رایزنی کرد.« به نوشته وبگاه شبکه »ریانووستی«، وی 
در واکنش به سوالی درباره اینکه آیا پوتین به بایدن پیشنهاد داده 
که آمریکا از پایگاه های نظامی روسیه در تاجیکستان و قرقیزستان 
استفاده کند، این گزارش ها را نه تایید و نه تکذیب کرد. سخنگوی 
کرملین در بخش دیگری از صحبت هایش، سفر »الهام علی اف« 
رئیس جمهوری آذربایجان به روسیه برای گفت وگو با پوتین و 
هماهنگی اقدامات - از جمله درخصوص منطقه قره باغ کوهستانی - 
را تایید کرد. بر اساس این گزارش، پسکوف توضیح داد: »موضوعات 
افغانستان، خروج نظامیان آمریکایی و افزایش بی ثباتی در این 

کشور در جریان نشست ژنو ]بین پوتین و بایدن[ مورد بحث قرار 
گرفت.« پیش از این روزنامه »کامرسانت« گزارش داده بود که 
پوتین در جریان دیدار روز شانزدهم ژوئن با بایدن، به او پیشنهاد 
داده بود که واشنگتن اقدامات در افغانستان را از طریق پایگاه های 
نظامی روسیه در تاجیکستان و قرقیزستان با مسکو هماهنگ 
کند. از زمان روی کار آمدن بایدن به عنوان رئیس جمهور آمریکا، 
تنش ها میان واشنگتن و روسیه در خصوص طیفی از موضوعات از 
جمله اتهام زنی واشنگتن به مسکو در خصوص تلاش برای مداخله 
در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا و همچنین حمله سایبری 
به نهادهای دولتی و امنیتی آمریکا تشدید شده است. »ماریا 
زاخارووا« سخنگوی وزارت خارجه روسیه گفت که اقدامات آمریکا 
در افغانستان را طی ۲۰ سال گذشته به سختی می توان منطقی 

توصیف کرد. 

دیمیتری پسکوف: 

پوتین و بایدن درباره ناآرامی های در افغانستان رایزنی کردند

الهام علی اف رئیس جمهور جمهوری آذربایجان 
در کنفرانس خبری مشترک با رئیس شورای 
اروپا در باکو اعلام کرد، برای صلح با ارمنستان 
و ایجاد یک صفحه جدید در روابط دو کشور 
آمادگی دارد. بعد از اتهام زنی نخست وزیر موقت 
ارمنستان به جمهوری آذربایجان درباره تدارک 
برای حمله جدید در منطقه قره باغ کوهستانی و 
مرز دو کشور، »الهام علی اف« بر آمادگی باکو برای 
صلح و ایجاد صفحه جدید در روابط با ایروان تاکید 
کرد. رئیس جمهور جمهوری آذربایجان در باکو 
میزبان »چارلز میشل« رئیس شورای اروپا بود و 
آنها بعد از رایزنی های دوجانبه، در یک کنفرانس 
خبری مشترک شرکت کردند. به گزارش وب سایت 
ریاست جمهوری آذربایجان،  الهام علی اف در ابتدای 
این کنفرانس خبری از روابط خوب باکو با اتحادیه 
اروپا و کشورهای عضو این اتحادیه تاکید کرد. او 
گفت: »من خیلی خوشحالم که امروز میزبان رئیس 
)شورای اروپا( چارلز میشل هستم. ما در مورد 
همکاری، برنامه ها و دستاوردهایمان بحث های 
بسیار پربار و طولانی داشتیم. من فکر می کنم سفر 
رئیس )شورای اروپا( میشل به آذربایجان به خوبی 
نشان دهنده همکاری ما است. برای ما اتحادیه 
اروپا یک شریک نزدیک است. ما سال هاست که در 
حوزه های مختلف کار می کنیم. دستور کار بسیار 
گسترده ای است. با زمینه سیاسی قوی که ما داریم، 
پایه و اساس خوبی برای ایجاد تنوع در همکاری های 
ما ایجاد می کند. به گفته رئیس جمهور آذربایجان، 
»اتحادیه اروپا شریک تجاری اصلی ما است. تقریبا 
۴۰ درصد تجارت ما با اتحادیه اروپا است. گردش 

۹ میلیارد دلار بود.  مالی سال گذشته تقریبا ۵/
۶/8 میلیارد دلار صادرات آذربایجان به کشورهای 
عضو اتحادیه اروپا است. بیش از ۱7۰۰ شرکت از 
کشورهای عضو در آذربایجان کار می کنند. اینها 
دامنه فعالیت اقتصادی ما را نشان می دهد«. علی اف 
ادامه داد: »ما در روابط دو جانبه با کشورهای عضو 
)اتحادیه اروپا( بسیار فعال هستیم. آذربایجان 
با ۹ کشور عضو اتحادیه اروپا اسنادی را در مورد 
مشارکت استراتژیک امضا یا تصویب کرد. بنابراین 
یک سوم کشورهای عضو اتحادیه اروپا آذربایجان را 
به عنوان یک شریک استراتژیک در نظر می گیرند. 
من فکر می کنم این یک دستاورد بسیار بزرگ دولت 
ما است. این همچنین فرصت های بیشتری برای 
همکاری ایجاد می کند. البته بخش مهم در دستور 
کار ما مربوط به امنیت انرژی است. در اینجا ، ما 
فقط می توانیم در مورد دستاوردهای بزرگ گزارش 
دهیم. من می گویم دستاوردهای تاریخی، به ویژه 
اتمام پروژه کریدور گاز جنوبی.« رئیس جمهور 
جمهوری آذربایجان سپس به تنش های مرزی با 
ارمنستان و جنگ ۴۴ روزه سال گذشته دو کشور 
بر سر منطقه قره باغ کوهستانی اشاره کرد. او گفت: 
»آذربایجان به اشغال طولانی مدت ارمنستانی ها 
در سرزمین هایمان پایان داد.  آذربایجان خودش 
قطعنامه های شورای امنیت سازمان ملل را که 
خواستار عقب نشینی بدون قید و شرط و کامل 
نیروهای ارمنستانی از سرزمین هایمان بود، اجرا 
کرد و آذربایجان به جنگ پایان داده است. بنابراین 
اکنون وقت آن است که به صلح فکر کنیم و صفحه 
جدیدی را ایجاد کنیم. ما آماده این کار هستیم.« 

الهام علی اف تصریح کرد: »امروز با آقای رئیس 
)شورای اروپا(، ما به طور گسترده در مورد برنامه ها، 
ابتکارات و رویکردهای خود در مورد وضعیت تازه 
به وجود آمده )بعد از پایان جنگ ۴۴ روزه بین باکو 
و ایروان با میانجیگری مسکو( بحث کردیم. من فکر 
می کنم با نشان دادن حسن نیت و یک رویکرد کاملا  
عملی در یک دوره نسبتا کوتاه، می توانیم بیشتر 
موارد باقی مانده روی میز را حل کنیم و اساس 
همکاری گسترده منطقه ای را بنیان بگذاریم.« 
رئیس جمهور جمهوری آذربایجان افزود: »اتحادیه 
اروپا دارای نقش است. من مطمئن هستم که از این 
منظر نقش بسیار مهمی را ایفا خواهد کرد و سفر 
آقای رئیس )شورای اروپا( به سه کشور قفقاز جنوبی 
دخیل بودن اروپا و دستور کار مد نظر اروپا را نشان 
می دهد. اینها کاملا مطابق با برنامه ماست. نظرات 
ما در مورد این موضوع هم )با نظرات اتحادیه 
اروپا( تقارن دارد. مطمئنا توسعه منطقه پس از 
جنگ با توجه به موضوعات اتصال )این منطقه 
با دیگر مناطق اروپا(، با توجه به مسائل بازسازی 
سرزمین های آزاد شده همیشه در دستور کار ما 
خواهد بود. آقای رئیس )شورای اروپا(، یک بار دیگر  
از سفر شما )به جمهوری آذربایجان( سپاسگزارم و 
به شما اطمینان می دهم همکاری و همکاری قوی 
ما با موفقیت ادامه خواهد یافت. متشکرم.« چارلز 
میشل رئیس شورای اروپا در این کنفرانس خبری 
درباره مسائل مختلف به ویژه روابط اتحادیه اروپا 
با جمهوری آذربایجان و تنش های این کشور با 
ارمنستان صحبت کرد. او در ابتدای این کنفرانس 
خبری مشترک گفت: »من به نوبه خودم می خواهم 

به دلیل مهمان نوازی و فرصت دیدار با شما تشکر 
کنم. همانطور که اشاره کردید، تبادل نظر گسترده 
و عمیق در مورد ماهیت روابط اتحادیه اروپا و 
آذربایجان اولین موضوعی است که مورد بحث قرار 
دادیم زیرا ما می خواهیم یک انگیزه دیگر به روابط 
خود بدهیم. در واقع ما می خواهیم به مشارکت 
بین اتحادیه اروپا و آذربایجان ماهیت استراتژیک 
بدهیم.« به گفته رئیس شورای اروپا، »ما می فهمیم 
مشارکت اتحادیه اروپا و آذربایجان براساس حمایت 
مالی نیست بلکه برعکس، این مشارکتی مبتنی 
بر تمایل به همکاری، نوآوری، مبادلات فناوری و 
همکاری اقتصادی است. با توجه به همین روحیه 
است که دو اولویتی که اتحادیه اروپا برای توسعه 
اقتصادی در نظر می گیرد - تغییر آب و هوا و انقلاب 
دیجیتال - باید در قلب پروژه هایی باشد که با هم 
راه اندازی می کنیم.« او با اشاره به تنش های باکو 
و ایروان گفت: »موضوع دیگر، وضعیت مربوط به 
آذربایجان و ارمنستان است. من می خواهم از شما 
تشکر کنم که حتی قبل از این دیدار، ما چند هفته 
قبل چندین مکالمه تلفنی داشتیم تا در مورد تجزیه 
و تحلیل وضعیت منطقه تبادل نظر کنیم. می خواهم 
از تعهدات شما تشکر کنم. این جزو اولین قدم ها بود. 
از یک طرف مساله در دسترس بودن نقشه های مین 
و از سوی دیگر، موضوع بازداشت شدگان وجود دارد 
که موضوعی مهم تلقی می شود. در مرحله اول، این 
حل شد. ما امیدواریم که در آینده نزدیک مراحل 
دیگر مربوط به این موضوع انجام شود.« میشل 
افزود: »در عین حال ما این فرصت را داشتیم که در 
مورد مسائل برجسته با جزئیات کامل بحث کنیم 
تا به راه حل های خاصی برسیم و این گزینه ها باید 
پایدار باشند. من به شما گفتم که اتحادیه اروپا آماده 
حمایت از تلاش ها برای پیشرفت در موضوعات 
مختلف است. به عنوان مثال، مساله تعیین مرزها 
است. برای این مساله ما آماده ارائه کمک های 
تخصصی اروپا و در صورت لزوم و تمایل، نظارت 
اروپایی هستیم. در مورد تعیین مرزها ، موضوع 
نیروهای مسلح واقع در نزدیکی مناطق مورد 
مناقشه نیز وجود دارد. من فکر می کنم این موضوع 
نیز باید مورد بحث قرار گیرد.« اظهارات علی اف و 
میشل در این نشست خبری یک روز بعد از اتهام زنی 
»نیکول پاشینیان« نخست وزیر موقت ارمنستان به 
جمهوری آذربایجان ایراد شد. پاشینیان روز شنبه 
در کنفرانس خبری مشترک با رئیس شورای اروپا 
در ایروان اعلام کرد، باکو قصد دارد درگیری های 
نظامی جدیدی را در منطقه قره باغ کوهستانی و 

در مرز ارمنستان و جمهوری  آذربایجان آغاز کند.

وزارت دفاع روسیه با اعلام خبر آزمایش موفق موشک 
فراصوت کشتی پایه، گفت این آزمایش برتری تاکتیکی و 
فنی این موشک را نشان داد. وزارت دفاع روسیه از آزمایش 
موشک کروز فراصوت با نام »زیرکان« خبر داد. به نوشته 
خبرگزاری »تاس«، این موشک که از ناوچه »ادمیرال 
گروشکوف« در دریای سفید شلیک شد، با موفقیت به 
هدف زمینی در فاصله ۳۵۰ کیلومتری در ساحل دریای 
بارنتِ برخورد کرد. در بیانیه وزارت دفاع روسیه آمده است، 
موشک زیرکان در زمان پرواز خود به سرعت 7 ماخ )معادل 

8۶۴۳ کیلومتر بر ساعت( رسید و این آزمایش ویژگی های 
برتر فنی و تاکتیکی آن را تایید کرد. بر اساس این گزارش، 
وزارت دفاع روسیه همچنین گفت موفقیت شلیک این 
موشک از کشتی، این کشور را بر آن داشته که زیردریایی ها 
و خودروهای نظامی ارتش خود را نیز به سامانه تسلیحاتی 
زیرکان مجهز کند. »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه 
طی سخنرانی که در مارس سال ۲۰۱8 انجام داده بود، گفته 
بود موشک های فراصوت بخشی از تسلیحات نسل جدید 
این کشور هستند که می توانند تقریبا هر نقطه ای را در 

جهان هدف قرار داده و از سپر موشکی ساخت آمریکا نیز 
عبور کنند. سه هفته قبل نیز صنایع دفاع روسیه از آزمایش 
موفقیت آمیز جدیدترین موشک بالستیک قاره پیمای 
تولید شده توسط شرکت صنایع جنگ افزاری این کشور 
خبر داد. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح روسیه اخیراً در 
نهمین »کنفرانس مسکو درباره امنیت بین المللی« گفت که 
مسکو در پاسخ به استفاده از بمب اتمی و دیگر سلاح های 
کشتارجمعی علیه روسیه یا متحدانش، حق خود را برای 
توسل به سلاح های اتمی محفوظ می دارد. طی سال های 
اخیر روسیه بارها درباره تحرکات آمریکا برای استقرار 
سامانه های سپر دفاع موشکی و نظامی کردن فضا به منظور 

مقابله با این کشور هشدار داده است.

روسیه، موشک کروز فراصوت جدید آزمایش کرد

وزیر دفاع جمهوری آذربایجان در نشستی با مقام های 
عالی رتبه نظامی ضمن ارزیابی آخرین تحولات نقاط مرزی، 
ارمنستان را مسئول هرگونه تشدید تنش محتمل برشمرد. 
سرهنگ ژنرال »ذاکر حسن اف« وزیر دفاع جمهوری آذربایجان 
روز دوشنبه  ارمنستان را مسئول تشدید تنش  در منطقه بر شمرد. 
به نوشته خبرگزاری »ترند نیوز« در این نشست معاونان وزیر 
دفاع ، فرماندهان نظامی و فرماندهان تشکیلات نظامی مستقر در 
سرزمین های آزاد شده شرکت داشتند. حسن اف با بیان سخنان 
»الهام علی اف« رئیس جمهوری آذربایجان برای حاضران در 
نشست یادآوری کرد که » هرچند جنگ تمام شده است، اما با 
وجود این، ما آماده هستیم و هر لحظه باید آماده جنگ باشیم.« 
وزیر دفاع جمهوری آذربایجان بر افزایش سطح هوشیاری پرسنل 
نظامی و افزایش توانایی های پشتیبانی لجستیکی واحدها تاکید 
کرد. حسن اوف با تجزیه و تحلیل وضعیت موجود در اراضی های 
آزاد شده در امتداد مرز ارمنستان و جمهوری آذربایجان، 

خاطر نشان کرد ارمنستان مسئول تشدید تنش است. 

 ارمنستان 
مسئول تشدید تنش هاست

صدراعظم آلمان در دیدار از مناطق سیل زده این کشور، 
شرایط را بسیار سخت و دشوار توصیف کرد.  به گزارش گاردین،

»آنگلا مرکل«، در جریان دیدار از مناطق سیل زده این کشور حجم 
ویرانی ها و خرابی را بی سابقه عنوان کرد. این دیدار مرکل از مناطق 
سیل زده پس از چند روز ویرانی و خرابی گسترده در مناطقی از 
آلمان صورت می گیرد که حداقل ۱8۳ کشته برجای گذاشت. 
پلیس آلمان گفته است که حداقل ۱۵۶ نفر از روز چهارشنبه 
گذشته تا کنون در آلمان جان خود را از دست داده اند و از سرنوشت 
برخی دیگر نیز هنوز اطلاعی در دست نیست. در جریان دیدار از 
مناطق سیل زده، آنگلا مرکل اذعان کرد که وضعیت این مناطق 
بسیار وحشتناک و عجیب است. صدراعظم آلمان افزود: در زبان 
آلمانی کلماتی برای بیان ویرانی های ایجاد شده به ذهن نمی رسد. 
مرکل در عین حال تاکید کرده دولت آلمان مسائل آب و هوایی 
را با سرعت بیشتری بررسی خواهد کرد و به عنوان یک دولت 
قدرتمند در برابر فشارهای ناشی از تغییرات طبیعی در کوتاه مدت، 

میان مدت و بلندمدت ایستادگی خواهد کرد.

 اوضاع بسیار وحشتناک
 و عجیب است

علی اف خطاب به رئیس شورای اروپا:

  ما آماده صلح 
با ارمنستان هستیم

مذاکرات دولت افغانستان با طالبان 
ادامه می یابد

عبدا... گفت: توافق کردیم که مذاکرات را ادامه دهیم و به 
دنبال حل و فصل سیاسی بحران فعلی، جلوگیری از تلفات 
غیرنظامیان، کمک های بشردوستانه و تجهیزات پزشکی برای 
مقابله با بیماری همه گیر کووید ۱۹ خواهیم بود. مذاکرات 
صلح دوحه که میان هیات جمهوری اسلامی افغانستان 
 به ریاست »عبدا... عبدا...« و هیات طالبان به سرپرستی

»ملا عبدالغنی برادر« در دوحه، پایتخت قطر برگزار شده بود، 
شب گذشته به کار خود پایان داد. در پایان این نشست دو 
روزه، دو طرف با صدور بیانیه ای بر لزوم تسریع مذاکرات برای 
دست یابی به راه حل سیاسی عادلانه و پایدار توافق کردند. 
»عبدا... عبدا...« رئیس شورای عالی مصالحه ملی و سرپرست 
هیات دولت افغانستان در این باره در توییتی نوشت: ما دو روز 
گفت وگوی فشرده با طالبان در دوحه را به پایان رساندیم. ما 
در مورد موضوعات اصلی مربوط به دو طرف تبادل نظر کردیم. 
ما نظرات یکدیگر برای رسیدن به یک توافق سیاسی جامع، 
دیدگاه ها، تفاسیر و راه های پایان دادن به درگیری را شنیدیم.


